

Estatu Islamikoa eta imperialismoaren aurrean

KURDISTAN

UN PROYECTO DEMOCRATICO EN ORIENTE MEDIO

ERMUA 2015



1945ean, Mahabadeko Errepublika aldarrikatu zen (oinarri sozialista, Kurdistan irandarrean) eta urtebetetze independentea izan zen, agintaritza irandarrek territorioa okupatu zuten arte.

1961ean, Mustafá Barzani Kurdistango Alderdi Demokratikoko (PKD) kide historikoak guerrilla-gerra hasi zuen Iraken.

1979an, Iranen beste matxinada bat izan zen Iraultzaren ostean ezarritako erregimen teokraticoaren aurka. Iranelek kurduen kontra Gerra Santua deklaratuz erantzun zuen.

1984an, Kurdistango Langileen Alderdiak (PKK) altxamendu guerrillaria hasi zuen Turkian

Golkoko Gerraren ostean, 1991n, beste altxamendu bat izan zen Iraken Saddam Husseinen erregimenaren kontra.

2003ko Irakeko Gerran alderdi politiko kurdugehienek Estatu Batuen alde egin zuten. Ondoren, Kurdistan Irakiar erakunde federal autonomoa sortzeko bidea eman zuen AEBk.

90eko hamarkadan, armada turkiarrak kurduen kontrako errepresioa areagotu zuen: 3.000 herrixka kurdu baino gehiago sarraskitu zituen.

2012an, PKK alderdiak eta gobernu turkiarrak elkarriketak hasi zitzutzen 3 hamarkadako gatazkari amaiera emateko.

2012an, Siriako kurduek Rojava eskualde autonomoa sortu eta "konfederalismo demokratiko" sistema iraultzailea ezarri zuten. Estatu Islámikoa garaitzea lortu ez ezik, Emakumeen Berdintasunerako Legea aldarrikatu ere egin zuten.

2015ean, Estatu Islámikoak biztanle zibil kurduen kontrako atentatu-kanpaina hasi zuen Turkian, Ankarako gobernuari konplizitatea leporatuta. Su-etena hautsi eta armada turkiarraren errepresioa berriz hasi zen.

KURDISTAN estaturik gabeko muniduko naziorik handiena da. 26 milioi biztanle dazka eta 4 estatutan banatuta dago: Turquia, Irak, Iran eta Siria, Armeniako enklabe txiki batez gain. Lehen Mundu Gerra amaitu ostean, Otomandar Imperioa desegite-fasean zegoela, potentzia europar irabazleek, alegia, Frantziak eta Erresuma Batuak, inoiz berretsi eta indarrean sartu ez zen Sèvresko Hitzarmena egin zuten, aukera ematen zuena imperio zaharren nazionalitateak autodeterminatzeko eskubidea aitoru eta Estatu kurdua eratzeko. Hitzarmenak etorkizuneko Kurdistango mugak eta beraren balizko era-keta zehaztu zituen. Hala ere, gerra bukatutakoan, potentziek euren interesen arabera banatu zuten Ekiadde Ertaina, herrialdea 5 estatutan zatituta eta Kurdistan banatzen duten egungo mugen trazadurari bide emanda. Harrezkerro, Herri Kurduak ez dio bere lurralde batean ere utzi autodeterminazioaren alde borrokatzeari. Ondoz ondoko altxamenduetan, hainbat estaturen errepresio basatiarenarekin egin du topo, baita nazioar-teko komunitatearen interesik ezarekin ere.

KURDISTÁN es la nación sin estado más grande del Mundo. Con una población de 26 millones de personas, se encuentra dividido en 4 estados: Turquía, Irak, Irán y Siria, además de un pequeño enclave situado en Armenia. Tras el fin de la Primera Guerra Mundial, con el Imperio Otomano en fase de desintegración, las potencias europeas vencedoras, Francia y Reino Unido, elaboraron el proyecto del Tratado de Sèvres, que nunca fue ratificado ni entró en vigor, que reconocía el derecho a la autodeterminación de las nacionalidades de los antiguos imperios y preveía la creación de un Estado kurdo. El Tratado definió las fronteras y la hipotética composición del futuro Kurdistán. Sin embargo, una vez finalizada la guerra las potencias dividieron Oriente Medio según sus intereses, repartiendo el país en 5 estados diferentes, dando paso al posterior trazado de las actuales fronteras que dividen Kurdistán. Desde entonces no ha cesado la lucha del pueblo Kurdo por su autodeterminación en ninguno de sus territorios. Y los sucesivos alzamientos se han encontrado con la represión más feroz de los diferentes estados, y el desinterés de la comunidad internacional.

En 1945 se proclamó la República de Mahabad, de inspiración socialista, en el Kurdistán iraní, la cual se mantuvo independiente durante un año hasta la ocupación del territorio por las autoridades iraníes.

En 1961 Mustafá Barzani, miembro histórico del PDK, inicia una guerra de guerrillas en Irak hasta ser derrotado en 1975

En 1979 se producirá una nueva rebelión en Irán contra el régimen teocrático instaurado tras la Revolución. La respuesta iraní fue la declaración de la Guerra Santa contra los kurdos

En 1984 el Partido de los Trabajadores del Kurdistán (PKK) iniciará un levantamiento guerrillero en Turquía.

Tras la Guerra del Golfo se produce, en 1991, un nuevo levantamiento contra el régimen de Saddam Hussein en Irak,

Al inicio de la Guerra de Irak en 2003 la mayor parte de los grupos políticos kurdos iraquíes se alinearon con Estados Unidos, que crearon posteriormente la entidad federal autónoma del Kurdistán iraquí.

En la década de los 90 el Ejército turco amplía su represión contra los kurdos destruyendo más de 3.000 aldeas de población kurda.

En 2012, el PKK y el gobierno turco comienzan conversaciones para poner fin a 3 décadas de conflicto

En 2012 los kurdos de Siria fundan la región autónoma de Rojava, donde implantan un sistema revolucionario de "confederalismo democrático". Consiguen derrotar al Estado Islámico y proclaman la Ley de Igualdad de los Mujeres

En 2015 el Estado Islámico comienza una campaña de atentados en Turquía contra población civil Kurda, con acusaciones de complicidad al gobierno de Ankara. Se rompe la tregua y se reanuda la represión del ejército turco.

Martxoaren 8an, Kurdistandik abiatu zen Emakumeen Mundu Martxa



El 8 de Marzo, la Marcha Mundial de las Mujeres arranca desde Kurdistán

Azaroaren 30etik Abenduaren 12ra ERAKUSKETA

“Kurdistan: mendiak dira gure lagun bakarrak”
Ermuko Liburutegian

Miércoles 2 Diciembre HITZALDIA

“La region Kurda de Rojava: una alternativa al caos de Siria”

“KARLOS ZURUTUZA, periodista independiente, para Al Jazeera, Gara, Vicensnews,...”
19:00 – Lobianon Abenduak 11 ostirala

Abenduak 11 ostirala HITZALDIA

“Euskal brigadistak Kurdistanen”

Se proyectará el documental

“El batallón femenino: la pesadilla kurda del Estado Islámico”
22:00- Eskilarapeko Ateneoa

Abenduak 12 Iarunbata HITZALDIA

“Siriako krisi humanitarioa”

ASIER BLAS, UPV-EHUko Zientzia Politikoen irakaslea
Arratsaldeko 6etan --Eskilarapeko Ateneoan

